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دکتر محمد امین قبادی مدیر عامل شرکت دانشبنیان پادراسرم البرز در مصاحبه ای با
پایگاه خبری غذا و دارو گفت: فهرست دارویی کشور با وجود مزایایی که حتما به

همراه دارد اما متاسفانه آلوده به برخی مسائل حاشیهای شده است. اینکه تامین ارز
دارو و مجوز ورود دارو به فهرست دارویی کشور هر دو توسط سازمان غذا و دارو انجام
می شود سبب شده است تا برخی از داروهای جدید به دلیل محدودیت های تأمین ارز ماده

اولیه وارد فهرست دارویی کشور نشوند. به نظر بنده بهتر است فهرست دارویی کشور
باز باشد و تمام مولکولهایی که تأییده نهادهای بین المللی مثل EP را دارند در
کشور قابل تولید باشند. در خصوص جنبه های هزینه اثر بخشی نیز تنها شورای عالی

بیمه تصمیم گیرنده باشد و در واقع فهرست داروهای بیمهای در کنترل باشد.

دکتر قبادی در ادامه در خصوص رقابتهایی که میان بخش خصوصی و دولتی در تولید
محصولات سلامت محور وجود دارد افزود: در سیاست های کلی نظام همواره به عدم رقابت

بخش دولتی و خصوصی تاکید شده است. موسسات و شرکت های دولتی موظفند فقط در مواردی
وارد حیطه تولید شوند که بخش خصوصی توان ورود را ندارد. متاسفانه در حال حاضر با

وجود فعال شدن بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان بسیاری از موسسات دولتی وارد
رقابت با بخش خصوصی می شوند که این امر سبب دلشکستگی شرکت های دانش بنیان می

شود. متاسفانه ما از صنعت خودرو درس نگرفته ایم و اگر این حمایت از بخش دولتی و
خصوصی در صنعت دارو هم تسری پیدا کند تنها ثمره آن ارائه محصول بدون استاندارد
GMP به بیماران و ورشکستگی شرکت های خصوصی است. در مناقصات دولتی به خصوص در
وزارت بهداشت متاسفانه با وجود تفاوت کیفی فاحش و مستندات کاملتر بخش خصوصی،

همیشه حمایت از موسسات دولتی حمایت ویژه می گردد

مدیرعامل پادرا سرم در مورد این که آیا رقابت میان بخش خصوصی و دولتی، رقابتی
عادلانه است یا خیر گفت: اجازه بدهید برای شما مثالی بزنم. در فراخوان تامین

واکسن و سرمدرمانی وزارت بهداشت همه شرکت ها و موسسات موظف هستند در تاریخ مشخصی
قیمت و شرایط پیشنهادی خود را در پاکت در بسته به حراست سازمان غذا و دارو تحویل
دهند اما سازمان غذا و دارو، موسسه تحقیقاتی رازی را از این امر مستثنی می کند و

ایشان شرایط خود را پس از آگاهی از شرایط شرکت های خصوصی اعلام می کنند.

موانع چهارگانه رشد صنعت دارو
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ایران از نظر زیرساخت تولید داروهای انسانی، یکی از کشورهای پیشرو در غرب آسیا
بهشمار میآید و در صنعت بیوتکنولوژی دارویی در دنیا حرف برای گفتن داریم. با این
حال برخی موانع بوروکراتیک، باعث شده تا این ظرفیتها به خوبی شکوفا نشود. برای
بررسی ابعاد مختلف این ماجرا به سراغ دکتر امیر فرشچی نائب رئیس اتاق بازرگانی

البرز رفتیم.

فرشچی معتقد است که مدل قیمتگذاری، رویه تخصیص ارز، بحران نقدینگی شرکتها و
همچنین معضلات صادرات، چهار عاملی است که اگر برای آنها تدبیری اندیشیده شود،

شرایط بهینه برای فعالیتهای صنعت دارویی کشور فراهم میشود. او همچنین به جایگاه
ثبت دارو در فهرست رسمی دارویی کشور و رویههای این کار نیز بهعنوان یکی از موانع

صادرات داروهای جدید اشاره میکند.

  قیمتگذاری دستوری و غیرواقعی

فرشچی گفت: سازمان غذا و دارو با توجه به ابلاغیههای بالادستی وزارت بهداشت، نگاه
انقباضی برای تعیین ارزش دارو دارد. مسوولان این سازمان برای جلوگیری از افزایش

هزینهها به روی دوش بیماران، قیمت دارو را بهصورت دستوری و غیرواقع بینانه پایین
نگه میدارند. این مساله چند نتیجه منفی بهدنبال دارد.

وی تاکید کرد: هیچکس مخالف نیست که فشار اقتصادی بر دوش بیماران و خانواده آنها
زیاد نشود اما داروسازی یک کسبوکار اقتصادی است و باید ساختار درستی را طراحی

کنیم که در آن تامینکنندگان، مصرفکنندگان و بیمهها، نقش مناسب را ایفا کنند. لازم
است که سه ضلع این مثلث را در کنار هم ببینیم. اگر صرفا به بیمار و مصرفکننده
توجه کنیم، شاهد ورشکستگی شرکتهای تولیدکننده دارو خواهیم بود. اگر هم فقط به
تولیدکننده نگاه کنیم، بیماران توان پرداخت هزینههای دارو را نخواهند داشت. به

همین دلیل بیمهها میتوانند نقش تنظیمکننده را ایفا کنند.

فرشچی افزود: همه صنایع ایران از جمله داروسازی گرفتار مشکلات تورم سالانه هستند.
اگر قرار است دارو برای بیمار گران نشود، باید سهم دخالت بیمهها را در پرداخت
هزینهها افزایش دهیم. در سالجاری شاهد افزایش حدود ۵۰ درصدی هزینههای انرژی،
مواد و ملزومات و نیروی انسانی بودیم اما قیمت دارو بهصورت متوسط ۱۵-۱۰ درصد

گران شد. در این میان سهم داروهای بیوتکنولوژی زیر ۵درصد بوده است.

وی ادامه داد: برخی کمبودهای دارویی که در بازار مشاهده میکنیم، نتیجه قیمت دهی
نامناسب است. حال آنکه انتظار داریم قیمت دارو دستکم متناسب با نرخ تورم اعلام

شده از سوی بانکمرکزی تعدیل شود. هرچند تورم واقعی بسیار بالاتر از این نرخ است.

به هرحال راه انقباضی قیمتگذاری صنعت دارویی کشور را نابود خواهد کرد.

  دشواریها و محدودیتهای تامین ارز

فرشچی ادامه داد: درحالحاضر شرکتهایی که برای مواد اولیه با حد واسط نیازمند
تخصیص ارز هستند، گرفتار مشکلات بوروکراتیک در بانکمرکزی و سازمان غذا و دارو

میشوند و گاه تا شش ماه معطل میمانند. این تاخیر باعث عقب افتادن زنجیره تولید



میشود.

 

به گفته نائب رئیس اتاق بازرگانی البرز ، وقتی ارز دو یا چند نرخی باشد، رانت و
فساد به همراه دارد و تضمینی نیست که ارز به دست کسانی برسد که اولویت دارند. به
همین دلیل پیشنهاد داریم قیمت ارز تکنرخی شده و درآمد حاصل از تفاوت نرخ آن، در

اختیار بیمهها قرار گیرد تا امکان تثبیت نسبی قیمت دارو فراهم شود.

وی ادامه داد: اگر ارز صنایع دارویی تک نرخی شود، کارخانههای دارویی دیگر در صف
انتظار بانکمرکزی نمیمانند و با افزایش سرعت و چابکی از ظرفیتهای تولیدی کشور،

بهتر استفاده میشود.

فرشچی افزود: درحالحاضر صرفا حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد از کل نیاز صنعت دارو، با نرخ
دلار ۴۲۰۰ تامین میشود. مواد جانبی و کمکی، هزینه خرید یا تعمیر ماشینآلات و خرید

دانش فنی، همگی با نرخ نیمایی و آزاد تامین شده و صرفا ماده موثر دارو، ارز
یارانهای دارد. اما همین یارانه ارزی مختصر، فرآیند تولید را مختل میکند.

وی ادامه داد: در شرایط کنونی ارزی، کسانی موافق ارز ۴۲۰۰ هستند که بیشتر منتفع
میشوند. ولی قاطبه صنعت داروسازی کشور، موافق آن نیستند و معتقدند با تک نرخی
شدن، فساد کنترل میشود. متاسفانه اکنون برخی شرکتها، «برابرتر» از بقیه هستند.

اخیرا شاهد بودیم شرکتی داخلی موفق به اخذ تاییدیههای لازم واردات و همچنین تخصیص
ارز دولتی برای تامین انسولین مورد نیاز بیماران دیابتی از شرکتی چینی شد اما
نتیجه آن چه شد؟ کمبود شدید انسولین در کشور بهدلیل عدم تامین مناسب و بهموقع؛

از طرفی شرکتهای اروپایی نیز از تامین به موقع انسولین ممانعت کردند.

نکته اینجاست که اکثر مشکلات دارویی کشور مربوط به شرکتهایی است که ارز دولتی
بیشتری دریافت میکنند. ما باید دلمان برای منابع کشور عزیزمان بیشتر بسوزد. شاید

این مقدار ارز گرهی از کار شرکتی دیگر که نیاز بیشتری داشت باز میکرد اما
بههرحال منابع محدود است و این فرصتها درحال سوختن. آیا این شرکتها مورد

بازخواست قرار میگیرند که با ارزی که در اختیار داشتید چه کردید؟ متاسفانه گاهی
این نوع پشتیبانیهای دولت از شرکتها بهواسطه تخصیص ارز دولتی با نیت توسعه صنعت،

بهجای رفع مشکلات، خود باعث ایجاد بحران میشود. چون متاسفانه برای برخی شرکتها
منافع اقتصادی مهمتر از جان بیماران است، حال آنکه دولت میتوانست با اتخاذ

سیاستهای بهتر مانع این معضلها بشود.

  بحران نقدینگی در صنایع دارویی

به گفته فرشچی، اکثر شرکتهای داروسازی ایران، با بحران نقدینگی دست و پنجه نرم
میکنند. دارو توسط شرکتهای پخش به داروخانهها تحویل میشود که درمورد داروهای

بیماران خاص عمدتا این مراکز داروخانه بیمارستانهای دولتی هستند. امروزه
دانشگاههای علوم پزشکی مشکلات مالی زیادی دارند و بدهی خود به شرکتهای پخش را به
موقع پرداخت نمیکنند و به همین دلیل، شرکتهای پخش نیز بدهی خود به صنایع دارویی

را با تاخیر پرداخت میکنند.

در این چرخه معیوب ۴ هزار تا ۴۵۰۰ میلیارد تومان از نقدینگی داروسازی کشور قفل
شده است.

به گفته وی، چرخه عادی بازگشت پول دارو، تا قبل از این معضل یک تا سه ماه بود که
اکنون به ۱۲ تا ۱۸ ماه رسیده است. حال آنکه ۸۰درصد این نقدینگی، باید صرف خرید

مواد و تجهیزات اساسی صنعت دارو شود.



فرشچی افزود: شرکتهای داروسازی در بدترین شرایط مالی قرار دارند و فشار کمبود
نقدینگی، به آنها اجازه نمیدهد به برنامههای توسعهای فکر کنند و باید برای بقا
تلاش کنند. بعضی شرکتهای دارویی کشور مانند بیمار بستری شده در اتاق مراقبتهای
ویژه هستند و اگر کسی به داد آنها نرسد، احتمال نابود شدنشان هست. این درحالی

است که سالها تلاش توسط نخبگان برای شکلگیری آنها انجام شده و مناسب نیست که این
ثروت ملی، قربانی کمتوجهی برخی مسوولان دولتی شود.

 

  دستانداز در مسیر صادرات

این متخصص صنعت دارو گفت: عدم هماهنگی بین وزارت بهداشت (سازمان غذا و دارو) و
بانکمرکزی، باعث دشواری صادرات فرآوردههای دارویی شده است. اولین مشکل هر شرکت
پس از صادرات این است که آیا خریدار میتواند پول پرداخت کند یا نه؟ این مساله،

یک مشکل اساسی است و دولت باید آن را حل کند. وظیفه تولیدکنندگان و صادرکنندگان،
پرداختن به مشکلات اقتصادی است، نه مسائل سیاسی.

وی افزود: وقتی یک محموله دارویی صادر میشود، یا نمیتواند ارز حاصله را
برگرداند، یا روندی که در شرایط عادی ۶ ماه طول میکشید، بین ۱۸ تا ۲۴ ماه زمان

میبرد. درحالیکه بانکمرکزی بین ۳ تا ۹ ماه به صادرکننده زمان میدهد تا ارز حاصل
از صادرات دارو را برگرداند وگرنه، شرکت را به تعزیرات معرفی میکند. اگر توسعه
صادرات غیرنفتی اولویت اصلی کشور است، پس چرا دولت کنار نشسته و به جای کمک،
مقررات آزاردهنده و محدودکننده ابلاغ میکند؟ همه میدانیم که کشور به ارز نیاز

دارد و همه این فشارها هم به همین علت است اما گاهی برخی ابلاغیهها و
دستورالعملها امکان اجرا ندارد.دولت بین ۲۵ تا ۳۰ درصد از درآمد شرکتها را در
قالب مالیات و عوارض دریافت میکند و برای همین، یک شریک بزرگ کسبوکارهای خصوصی

بهشمار میآید. اما شریکی که فقط در سود شراکت دارد و به مشکلات کاری توجه مناسبی
ندارد.

وی افزود: صادرات نیازمند توسعه سختافزاری و نرمافزاری است. از یک طرف اهداف
،GMP ،صادراتی برای صنایع دارویی کشور تعریف میشود و انتظار داریم برای این کار

کیفیت، ساختمان و… خود را ارتقا دهند. اما از طرف دیگر، فضا را برای کسبوکار
آنها تنگ میکنند. مگر با جیب خالی میتوان این کارها را انجام داد؟ مگر نمونه

موفق جهانی کم داریم که راه آنها را نمیرویم؟

فرشچی در ادامه گفت: امروز صادرات دارویی یک اولویت اصلی برای سیاستگذار نیست و
تامین نیازهای داخل کشور، دغدغه اصلی است. حال آنکه در شرایط کنونی، همین صادرات

میتواند راهگشای تامین ارز دستکم برای صنعت داروی کشور باشد.

متاسفانه در سازمان غذا و دارو، دپارتمان تخصصی برای رفع موانع صادرات دارو وجود
ندارد و مسائل صادرکنندگان درحلقه بوروکراتیک و چنبره مجوزها و محدودیتهای

اداری، حلنشده باقی میماند و برای حل مشکل مجبور به مراجعه به مسوولان رده بالای
سازمان هستیم که میدانیم امروزه چقدر درگیر رفع مشکلات کشوری هستند و به ناچار

باید وقت ایشان را برای حل مشکلات معمولی بگیریم.

  محل نامناسب فهرست دارویی کشور در پروسه ثبت دارو

فرشچی از عدم به روزرسانی «فهرست رسمی دارویی کشور»، بهعنوان یکی از موانع رشد
صنعت دارو نام برد و گفت: در ساختار دارویی کشور، ثبت دارو در «فهرست رسمی

دارویی کشور» به جای آنکه آخرین حلقه زنجیره ثبت باشد، در ابتدای مسیر تعریف شده
است. اول باید یک دارو وارد این فهرست شود تا بتواند مراحلی مانند دریافت پروانه
را طی کند. با توجه به اینکه ورود یک دارو به فهرست، نتایج اقتصادی دارد، باید



بیمهها در این مورد اظهارنظر کنند نه سازمان غذا و دارو.

فرشچی در پایان گفت: در پروسه ثبت، یکسال است که مسیر ورود به «فهرست رسمی
دارویی کشور» مسدود است و بهجز مواردی معدود داروی جدیدی وارد این لیست نشده

است. این مساله، جلوی صادرات داروهای جدید را میگیرد. بهنظر میرسد اکثر تصمیمهای
دولت منجر به زمینگیر شدن تولیدکنندگان شده است و به همین دلیل راه کسب درآمد و

سرمایهگذاری جدید اقتصادی به روی آنها بسته میماند.

منبع: دنیای اقتصاد

عدم ورود داروهای جدید به فهرست دارویی،
مهمترین چالش شرکتهای دانش بنیان

written by پگاه حبیبی | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰

دکتر مریم طبسینژاد مدیر عامل شرکت دانشبنیان رایاژن در مصاحبهای با پایگاه خبری
غذا و دارو، در خصوص چالشهای صنعت بیوتکنولوژی گفت: مهمترین چالش فعلی شرکتهای

دانش بنیان در حوزه دارو، عدم ورود داروهای جدید به فهرست دارویی کشور است.مشکلی
که در صورت تداوم، نه تنها محصولات تولید شده توسط شرکتهای دانش بنیان فعلی وارد
بازار  نشده و یا دانش فنی توسعه یافته توسط سرمایه گذاران جدید خریداری نخواهد

شد، بلکه این شرکتها با مشکلات مالی عدیده ای مواجه می شوند که منجر به تعدیل
نیرو و حتی توقف فعالیت شرکت ها خواهد شد.

مدیر عامل رایاژن افزود: عدم ورود داروهای جدید به فهرست دارویی کشور بیماران را
مجبور به استفاده از داروهای موجود در بازار میکند، در نتیجه در صورتی که دارویی
جدیدتر با کارایی و عملکرد بهتری در دنیا موجود باشد، بیمار حق استفاده از آن را

نخواهد داشت. چنین مقاومتی در برابر ورود داروهای جدید به فهرست دارویی کشور
دسترسی بیماران را به داروهای جدید محدود خواهد کرد و مانع پیشرفت صنعت دارو و

استفاده از تکنولوژی های جدید درمانی خواهد شد.

افزایش ۵۰ درصدی قیمت لوازم آرایشی و
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بهداشتی
written by پگاه حبیبی | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰

به گزارش پایگاه خبری غذا و دارو و به نقل از ایسنا محمد ذوالفقاری ، اظهار کرد:
با توجه به افزایش قیمت ارز و عدم تخصیص ارز نیمایی به منظور واردات مواد اولیه
مورد نیاز برای تولید لوازم آرایش، قیمت محصولات آرایشی بهداشتی افزایش چشمگیری

داشته است.

وی افزود: علاوه بر افزایش قیمت لوازم آرایشی، پیش بینی می شود که قیمت مواد
شوینده نیز به همین علت ۴۰ تا ۵۰ درصد افزایش یابد.

رئیس اتحادیه لوازم آرایشی و بهداشتی اراک تصریح کرد: لوازم آرایش با کیفیت
مطلوب در انواع مختلف در داخل کشور تولید میشود که با اختصاص مجدد ارز نیمایی به

مواد اولیه این تولیدات، قطعا قیمتها کاهش خواهد داشت.

ذوالفقاری اضافه کرد: مواد اولیه به راحتی توسط واردکنندگان وارد میشود و مقداری
نیز در انبارها وجود دارد که باید از گمرک ترخیص شود، واردات مواد اولیه لوازم

آرایش از جمله اسانس ها از ژاپن انجام میشود.

خطر مسمومیت با ضدعفونی کننده ها
written by پگاه حبیبی | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰

به گزارش  پایگاه خبری غذا و دارو و به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان ؛رئیس
اداره تحقیق، توسعه و آموزشهای مردمی معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی

کرمانشاه با اشاره به شیوع بیماری کرونا و تاکید بر بهداشت دستها  و نقش مهم
استفاده از فرآوردهها بر پایه الکل اتیلیک (اتانول) به منظور پیشگیری از این

عفونت، از مردم خواست در استفاده از این فرآوردهها مراقب مسمومیت باشند.

وریا رحیمی افزود: براساس مشاهدات و اطلاعات بدست آمده از برخی بیمارستانهای کشور
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در ابتدای امسال مواردی از مسمومیت در اثر مصرف خوراکی محلولهای حاوی الکل
اتیلیک (اتانول) و حتی مرگ بر اثر مصرف خوراکی الکل متیلیک (متانول) در برخی از

بیماران گزارش شده است.

او تاکید کرد: مصرف خوراکی الکل اتیلیک (اتانول) و یا غرغره کردن اتانول در
محوطه دهانی هیچگونه اثری در پیشگیری از عفونت کرونا ندارد و با خطر بروز

مسمومیت ناشی از اتانول همراه است.

او اظهار داشت: الکل متیلیک یا همان متانول، ضمن اینکه دارای اثرات ضد میکروبی
بسیار ناچیزی در مقایسه با الکل اتیلیک (اتانول) است، به علت سمیت بالا، مصرف

خوراکی آن با بروز مسمومیتهای شدید، کوری و مرگ همراه است میزان جذب پوستی
متانول به ویژه در پوستهای آسیب دیده بالا بوده و میتواند سبب بروز مسمومیت شود.

او هشدار داد: الکلهای دستساز و مشروبات الکلی یکی دیگر از ترکیباتی است که
سوءمصرف آنها میتواند منجر به مسمومیت و مرگ شود.

او گفت: متاسفانه در اواخر سال ۱۳۹۸ و ابتدای امسال  همزمان با شیوع بیماری
کرونا و تبلیغات عدهای سودجو، گروهی از مردم اغفال شدند و با تصور اینکه مصرف

خوراکی الکل سبب پیشگیری از ابتلا به کرونا میشود، دچار مسمومیت شدند.

او بیان کرد: علاوه بر این موارد، دسترسی آسان به الکل باعث شد افراد ناآگاه با
مصرف خوراکی الکل و مشروبات الکلی قاچاق و دستساز حاوی متانول، دچار مسمومیت

شوند و مرگ و میر بالای ناشی از متانول به همین علت بوده است. براساس آمار به دست
آمده از بیمارستانهای کشور، در سال ۱۳۹۸ در حدود ۱۰هزار و ۵۰۰ مورد در در نیمه

نخست امسال، بیش از هفت هزار و ۵۸۳ مورد مراجعه به بیمارستان در اثر مسمومیت با
الکل داشتهایم.

بیشترین مسمومیتها براثر سوء مصرف موادمخدر

رئیس اداره تحقیق، توسعه و آموزشهای مردمی معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی
کرمانشاه در ادامه با بیان اینکه در سالهای اخیر همه ساله بین ۶ تا هفت هزار نفر
از هموطنانمان در اثر بروز انواع مسمومیت جان باختهاند. گفت: بیشترین مسمومیتی

که در سالهای اخیر منجر به فوت شده، مسمومیت ناشی از سوء مصرف مواد مخدر و محرک
به میزان ۶۰ تا ۶۵ درصد از کل موارد مرگ ناشی از مسمومیتها است.

رحیمی افزود: مرگ ناشی از سوء مصرف مواد ممکن است در اثر مصرف میزان بالای مواد
مخدر، محرک و الکل، مصرف به قصد خودکشی و یا مصرف اتفاقی خصوصا در کودکان باشد.

او گفت: همچنین مرگ ناشی از سو مصرف مواد میتواند در افراد که از طریق بلعیدن
مقادیر بالای مواد مخدر بستهبندی شده در مبدا و دفع آن در مقصد اقدام به قاچاق و
توزیع مواد مخدر مینمایند و بستههای مواد مخدر در لوله گوارشی آنها باز میشود،

رخ دهد.

 

او اضافه کرد: به طور کلی مسمومیت ناشی از موادمخدر مختلف منجمله تریاک، هروئین،
متادون، ترامادول بسیار خطرناک است و فرد مسموم هرچه سریعتر باید به مراکز

درمانی منتقل شود.

او گفت: بسیاری از این موارد ممکن است در کودکانی رخ دهد که به صورت اتفاقی
محتویات بطری حاوی داروی ترک اعتیاد، شربت متادون را خورده اند. توصیه اکید

میشود که شربت متادون به بطری نوشیدنیهای خوراکی مانند نوشابه منتقل نشود و به
هیچ عنوان در یخچال و در دسترس دیگر اعضای خانواده قرار نگیرد.



رئیس اداره تحقیق، توسعه و آموزشهای مردمی معاونت غذا و دارو عناون کرد: از سال
۱۳۹۷ تا نیمه نخست سال ۱۳۹۹، مسمومیت با مواد مخدر با شیوع ۱۷ تا ۲۱ درصدی، جزء

یکی از مهمترین عوامل مراجعه به بخش مسمومین در بیمارستانهای کشور است.

به گفته او، از این میان مسمومیت با متادون و ترامادول در صدر عوامل مسمومیتزای
مخدر قرار دارند. در رتبه بعدی میتوان به مسمومیت ناشی از تریاک و شیشه نیز

اشاره کرد.

 

دست تولیدکننده زیر سنگ پتروشیمیها
written by پگاه حبیبی | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰

به گزارش پایگاه خبری غذا و دارو و به نقل از  جهان صنعت نیوز: در بررسیهای
میدانی که از بازار فروش مواد شوینده طی روز گذشته صورت گرفته، فروشندگان این

مواد معتقدند اکنون مدتهاست شرکتها برای توزیع محصولات خود محدودیتهایی را ایجاد
کرده و در زمان پخش محصول نیز تاکید میکنند که بار بعدی با قیمتی گرانتر عرضه
خواهد شد؛ امری که به گفته این فروشندگان باعث میشود در ابتدای امر به دلیل

نگرانی از موج فزاینده قیمتها، خرید مواد شوینده افزایش یافته و طی مدت زمانی
مشخص وارد یک رکود معنادار شود.

پتروشیمیها هر هفته قیمت را افزایش میدهند

در این رابطه  بختیار علمبیگی رییس هیاتمدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و
آرایشی ایران در گفتوگو با  «جهان صنعت نیوز» علت افزایش ۴۰ درصدی قیمت مواد

شوینده در بازار را مربوط به گران شدن هفتگی مواد اولیه از سوی پتروشیمیها اعلام
و خاطرنشان میکند: دلیل اینکه افزایش قیمت محصولات شوینده این میزان موجب حساسیت
شده به نیاز مردم بازمیگردد که در ایام شیوع همهگیری کرونا، افزایشی ۴۰ درصدی

داشته است.

در این راستاست که علت اصلی افزایش ۴۰ درصدی قیمتها در وهله اول به گران شدن
مواد اولیه شویندهها به وسیله پتروشیمیها بازمیگردد. ما شاهدیم که پتروشیمیها هر
هفته از ۷۰۰ تا ۱۵۰۰ تومان قیمت مواد اولیه را در بورس افزایش میدهند و این امر

در پیوند خوردن با افزایش نرخ ارز، تاثیر قابل ملاحظهای در گرانی مواد شوینده
داشته است. پیش از این تامین مواد اولیه شویندهها با ارز ۴۲۰۰ تومانی بود که این
امر به مرور افزایش یافته و حالا به ۳۰ هزار تومان بالغ شده است. این در حالی است
که به موازات مواردی که ذکر شد، قیمت آب، برق و حقوق کارگران نیز به عنوان سایر
هزینههای جاری افزایش یافته است. به همین دلیل است که شاهد افزایش ۴۰ درصدی قیمت

شویندهها هستیم.
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موقتا جلوی افزایش بیشتر قیمتها را گرفتهایم

علمبیگی در ادامه خاطرنشان کرد: البته همکاران و تولیدکنندگان ما قصد داشتند این
رقم را به ۸۰ درصد افزایش دهند که با درخواست ما قرار شد این موضوع به صورت

پلکانی افزایش یابد تا شاید دولت در این فاصله برای تامین مواد اولیه فکری به
حال تولیدکننده کند. در همین راستا ما توانستهایم تا اینجا شش قلم کالا را ۴۰

درصد و سایر کالاها را ۳۰ درصد افزایش قیمت بدهیم. البته با توجه به اینکه ما هیچ
سوبسیدی دریافت نمیکنیم، هیچ الزامی نیز به قیمتگذاری نداشته و فقط باید ضوابط

سازمان حمایت را در قیمتگذاریها رعایت کنیم. با این حال با رعایت چنین ضوابطی هم
میبینیم که میشود قیمتها را با توجه به شرایط بازار بیش از ۴۰ درصد نیز افزایش
داد. به همین دلیل است که به خاطر جلوگیری از آشفتگی قیمتها و عدم فشار بیشتر

روی مردم، فعلا این ۴۰ درصد افزایش قیمت را در دستور کار قرار دادهایم.

بیش از این نمیتوان به تولیدکننده فشار آورد

رییس هیاتمدیره انجمن صنایع شوینده همچنین در پاسخ به این سوال که چرا مواد
اولیه پتروشیمیها که داخلی است اینگونه با نوسان قیمت روبهرو شده و به

تولیدکننده گران عرضه میشود، گفت:  مصوبهای از قبل وجود داشت مبنی بر اینکه
قیمتگذاری مواد اولیه توسط پتروشیمی با فرمول فوب منهای پنج، ضرب در قیمت نرخ
روز ارز انجام شود. این مصوبه برای دلار ۴۲۰۰ تومانی جواب میداد ولی امروز دیگر
جوابگو نیست. در واقع در نظر گرفتن نرخ روز پتروشیمیهای دنیا برای قیمتگذاری

داخلی بیمعناست. پتروشیمیها برای تامین مواد اولیه داخلی احداث شدهاند ولی امروز
قیمت جهانی مواد اولیه را گرفته، منهای پنج به عنوان کرایه حمل میکنند و سپس رقم

به دست آمده را ضرب در قیمت روز ارز میکنند. به همین دلیل است که هر هفته به
قیمت این مواد اولیه که در بورس عرضه میشوند افزوده میشود.

علمبیگی در خصوص دشواریهای تولیدکننده برای حفظ بازار با توجه به شرایط کنونی و
وضعیت معیشتی مردم توضیح میدهد: در این شرایط سعی کردهایم از آنجا که بیشتر

کسبوکارها به دلیل کرونا با تعطیلی مواجه شدند، برای تولیدکننده حدود هفت تا هشت
درصد سود محاسبه کنیم و ۱۰ درصد آن را نگه داریم تا فشار کمتری به مردم وارد شود

ولی نکته این است که اگر بخواهیم فشار را بر روی تولیدکننده از این هم بیشتر
کنیم، آنها دیگر جنس به بازار عرضه نخواهند کرد. اگر جنس در بازار باشد، حداقل

میتوان با تدبیری قیمت آن را کنترل کرد اما اگر در بازار جنس موجود نباشد، ممکن
است قیمتها به دو برابر یا بیشتر هم افزایش پیدا کند.

در این رابطه شما شاهد بودید که از زمان همهگیری کرونا، شویندهها و داروییها کمک
کردند تا به وفور ضدعفونی کننده تولید و در بازار عرضه شود که در این زمینه نیز
مورد تقدیر و تشکر هم قرار گرفتند. با این وجود اکنون ما همچنان به دنبال این

هستیم که بازار خالی نباشد و حتیالامکان از آشفتگی قیمتها نیز جلوگیری شود.

دولت فکری به حال قیمت مصوب پتروشیمیها کند

علمبیگی همچنین در خصوص راهکار مهم برونرفت از این شرایط نیز تصریح کرد: بازرسی
نهاد ریاستجمهوری نیز در این خصوص از ما تقاضای ارائه راهکار کرده است. در این

راستا معتقدم که راه برونرفت از وضعیت فعلی این است که قیمتگذاری فوب منهای پنج
در پتروشیمیها در وهله اول اصلاح شود. امروز برخی از پتروشیمیها به تولیدکننده
فشار وارد میکنند که مواد اولیه را شما برای ما تهیه کنید تا ما آن را تبدیل و

از این طریق حق تبدیل آن را دریافت کنیم؛ حق تبدیلی که ماهی یکبار توسط
پتروشیمیها افزایش مییابد و سوال ما این است که چرا واحدهای تولیدکننده شوینده

باید وظیفه اصلی پتروشیمی یعنی تامین مواد اولیه را با هزار سختی برای آنها
برعهده گیرند؟



تازه در این شرایط هم میگویند که این مواد اولیه تامین شده از سوی شما باید به
آزمایشگاه برود و در مواردی هم به دلیل مسائلی همچون آغاز فصل زمستان ناگهان

مشاهده میکنیم که چهار ماه هم جلوی کار گرفته میشود یعنی در واقع با تمامی مشکلات
و کارمزدی که با قیمت جهانی به پتروشیمی توسط تولیدکننده پرداخت میشود، باید یک
نقدینگی هم در شرایط کنونی برای آنها تامین کنیم. به همین دلیل تمامی این عوامل
است که دست به دست هم داده و باعث شده چالشهای تولیدکنندگان مواد شوینده افزایش

یابد.

 

جزئیات افزایش ۴۰درصدی قیمت مواد شوینده
written by پگاه حبیبی | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰

به گزارش پایگاه خبری غذا و دارو، رییس هیات مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی
و آرایشی ایران گفت: خمیر دندان، صابون، مایع دستشویی، مایع ظرفشویی و شیشه

پاککن ۴۰ درصد و باقی اقلام بهداشتی ۳۰ درصد افزایش پیدا میکند.

بختیار علمبیگی در مورد افزایش قیمت مواد شوینده اظهار داشت: بدلیل اجباری نبودن
قیمتهای صنف ما و اینکه مشاهده شد برخی واحدها میخواهند قیمتهای پراکندهای اعلام
کنند، با توجه به وضعیت صنعت؛ پنج قلم کالا را 40 درصد و بقیه کالاها را 30 درصد

افزایش دادیم و طی چند روز آینده نیز اعمال میشود.

وی افزود: خمیر دندان، صابون، مایع دستشویی، مایع ظرفشویی و شیشه پاککن 40 درصد
و باقی اقلام بهداشتی 30 درصد افزایش پیدا میکند.

وی در مورد زمان اعمال این افزایش قیمت گفت: واحدها از آخر این هفته میتوانند
این تغییر قیمت را اعمال کنند اما تا طی شدن مراحل آن احتمالا طی 10 الی 15 روز

آینده این افزایش قیمت عملی شود.

علم بیگی درباره علت افزایش قیمت مواد شوینده تصریح کرد: بررسی سازمان حمایت در
این مورد طولانی شد و برای جلوگیری از هرج و مرج در بازار و افزایش بیرویه قیمت،
انجمن مواد شوینده تصمیم گرفت این تغییر قیمت را اعلام کند. واحدها میخواستند بین

60 تا 80 درصد افزایش قیمت دهند که دیدیم اثر نامطلوب زیادی خواهد داشت.

وی درباره افزایش تقاضای مواد شوینده گفت: از اواخر سال گذشته که بیماری کرونا
شیوع پیدا کرد تقاضا برای مواد شوینده حدود 20 تا 25 درصد افزایش پیدا کرده است.

رییس هیات مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران در پایان اظهار
داشت: مواد اولیه واحدها که به وسیله شرکتهای وابسته به دولت تامین میشود تا
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امروز حدود 2 برابر شده است، در پتروشیمیها پلیاتیلن و دیگر مواد اولیه مورد
نیاز تهیه مواد شوینده افزایش پیدا کرده است.

وی خاطرنشان کرد: بیشترین فشار را ارز روی تولیدکنندگان وارد میکند، ارز نیمایی
از 9 هزار تومان به 28 هزار تومان رسیده است. بعضی تولیدکنندگان میخواستند

کارشان را متوقف کنند اما از آنجا انجمن تعهد کرده که بازار هیچوقت بدون مواد
شوینده نماند از آنها خواستیم که تولید را ادامه دهند.

تصاویری از نمونه اولیه وان پلاس ۷T پرو
رویت شد

written by ادمین | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰

برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز، و کاربردهای متنوع با هدف بهبود ابزارهای
کاربردی می باشد، کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته حال و آینده

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
ایجاد کرد. در این صورت می توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه

راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی
دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد

استفاده قرار گیرد.

در این صورت می توان امید داشت که
تمام و دشواری موجود در ارائه
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راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان
رسد .

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
ایجاد کرد. در این صورت می توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه

راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی
دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد

استفاده قرار گیرد.لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و
با استفاده از طراحان گرافیک است.

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
ایجاد کرد. در این صورت می توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه

راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی
دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد

استفاده قرار گیرد.

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
ایجاد کرد. در این صورت می توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه

راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی
دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد

استفاده قرار گیرد.

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با
استفاده از طراحان گرافیک است.



طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی ایجاد کرد

چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که لازم است و برای
شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود ابزارهای کاربردی
می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده شناخت فراوان جامعه
و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را برای طراحان رایانه ای
علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی ایجاد کرد. در این صورت می
توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه راهکارها و شرایط سخت تایپ به

پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات
پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد استفاده قرار گیرد.

وبگرد حساب های کاربری مختلف خود را
مدیریت کنید

written by ادمین | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰
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ستون و سطرآنچنان که لازم است، و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز، و
کاربردهای متنوع با هدف بهبود ابزارهای کاربردی می باشد، کتابهای زیادی

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
ایجاد کرد. در این صورت می توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه

راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی
دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد

استفاده قرار گیرد.

در این صورت می توان امید داشت که
تمام و دشواری موجود در ارائه

راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان
رسد .

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
ایجاد کرد. در این صورت می توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه

راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی
دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد

استفاده قرار گیرد.لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و
با استفاده از طراحان گرافیک است.

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
ایجاد کرد. در این صورت می توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه
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https://raw.githubusercontent.com/saoshyant-theme/arghavan-fa/master/blog/blog_2.jpg


استفاده قرار گیرد.

لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
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طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی ایجاد کرد

چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که لازم است و برای
شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود ابزارهای کاربردی
می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده شناخت فراوان جامعه
و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را برای طراحان رایانه ای
علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی ایجاد کرد. در این صورت می
توان امید داشت که تمام و دشواری موجود در ارائه راهکارها و شرایط سخت تایپ به
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پایان رسد و زمان مورد نیاز شامل حروفچینی دستاوردهای اصلی و جوابگوی سوالات
پیوسته اهل دنیای موجود طراحی اساسا مورد استفاده قرار گیرد.

قیمتگذاری دارو باید واقعی باشد
written by فرخ دهبزرگی | ۱۳۹۹/۰۸/۱۰

ستون و سطرآنچنان که لازم است، و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز، و
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لورم ایپسوم متن ساختگی با تولید سادگی نامفهوم از صنعت چاپ و با استفاده از
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لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
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راهکارها و شرایط سخت تایپ به پایان
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طراحان گرافیک است. چاپگرها و متون بلکه روزنامه و مجله در ستون و سطرآنچنان که
لازم است و برای شرایط فعلی تکنولوژی مورد نیاز و کاربردهای متنوع با هدف بهبود
ابزارهای کاربردی می باشد. کتابهای زیادی در شصت و سه درصد گذشته، حال و آینده
شناخت فراوان جامعه و متخصصان را می طلبد تا با نرم افزارها شناخت بیشتری را
برای طراحان رایانه ای علی الخصوص طراحان خلاقی و فرهنگ پیشرو در زبان فارسی
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